



A Park for Everyone!

Designed by People who experienced Homelessness and Housing Insecurity

The **EU-project GEtCohesive** (2023-2026) develops new ideas to ensure that all people can actively participate in political processes. Together with people who are or have been affected by homelessness or housing insecurity, the following measures were developed and illustrated to make public spaces in Vienna more inclusive and better adapted to climate change:

Information & Participation

- Information booth and info screen with multilingual content
- Free Wi-Fi throughout the park
- 24/7 access to the park
- Open bookcase

Relaxation & Heat Protection

- Drinking water dispensers with drinking bowls for dogs
- Fountain or pool for cooling on hot days
- Weather-protected seating benches and reclining areas with roof and shade
- Mobile or stationary (mist) showers for refreshment and hygiene

Safety & Comfort

- Good lighting during nighttime hours
- Free, clean, and regularly maintained restroom facilities
- Awareness team for on-site safety, inclusion, and support
- Clearly visible emergency call and defibrillator station for quick assistance
- Lockers with charging stations for secure storage and charging of devices
- Vending machine with hygiene and sun protection products

Community & Exercise

- Outdoor community kitchen for shared cooking, picnicking, and social interaction
- Edible plants and fruit trees
- Free fitness equipment for health and activity
- Wide bike lanes

For further information: www.interreg-central.eu/projects/getcohesive/

n
eu
ner
haus



universität
wien

Interreg
CENTRAL EUROPE



Co-funded by
the European Union

GEtCohesive

The project has developed the following **policy recommendations** for the city of Vienna to promote the participation of people experiencing homelessness and to ensure their perspectives are included in the planning of public spaces:

Safe and Barrier-Free Participation Opportunities

Political participation must be open to everyone – including people who are homeless or housing-insecure. This requires safe spaces especially for FLINTA* individuals, clear and accessible language, both digital and analog formats, and trained facilitators who foster non-discriminatory engagement.

Low-Threshold Civic Participation

Simple, modular formats and the removal of barriers such as the requirement of a permanent address or language proficiency make it easier for people affected by homelessness to participate. Facilitated discussions, visual tools, peer involvement, and intergroup dialogues promote inclusive and respectful exchange.

Multilingual Participation

Multilingual materials and translation services support the inclusion of homeless individuals. Organizers of participatory processes should be trained in intercultural communication. Events – whether digital or in-person – should be offered in multiple languages to enable full access.

Realistic Process Planning

Participation requires time, trust, and flexible formats. Long-term processes, peer outreach, and individual support make inclusion possible. On-site observation can help identify needs, even when direct participation is not possible.



**Caritas
&Du**

PARK
ساحة
PARC
ПАРК
24/7

WLAN

Awareness

DEFIBRATOR
FEUER
ERSTE HILFE

Trink
Wasser

Frei
Bücher

WC

Ein Park für alle!

Gestaltet von Menschen, die von Obdach- und Wohnungslosigkeit betroffen sind oder waren

Das **EU-Projekt GECohESive** (2023-2026) entwickelt und illustriert neue Ideen, um sicherzustellen, dass alle Menschen aktiv an politischen Prozessen teilnehmen können. Gemeinsam mit Menschen, die von Obdach- und Wohnungslosigkeit betroffen sind oder waren, wurden folgende Maßnahmen entwickelt, um öffentliche Räume in Wien inklusiver und an den Klimawandel angepasst zu gestalten:

Information & Teilhabe

- Infostand und Infoscreen mit mehrsprachigen Informationen
- Kostenloses WLAN im gesamten Park
- Rund-um-die-Uhr-Zugang in den Park
- Offener Bücherschrank

Erholung & Schutz vor Hitze

- Trinkwasserspender mit Trinknapf für Hunde
- Brunnen oder Pool für Abkühlung an heißen Tagen
- Wettergeschützte, überdachte Sitzplätze, Bänke und Liegeplätze
- Mobile oder stationäre (Nebel-)Duschen zur Erfrischung und Körperpflege

Sicherheit & Komfort

- Gute Beleuchtung in den Nachtstunden
- Kostenlose, saubere & regelmäßig gewartete WC-Anlage
- Awareness-Team für Sicherheit, Inklusion und Unterstützung vor Ort
- Gut sichtbare Notruf- und Defibrillator-Säule für schnelle Hilfe
- Schließfächer mit Ladestationen für sichere Aufbewahrung und Ladeoptionen für Geräte
- Automat mit Hygiene- und Sonnenschutzartikel

Begegnung & Bewegung

- Gemeinschaftsküche im Freien für gemeinsames Kochen, Picknick und soziale Austausch
- Essbare Pflanzen und Obstbäume
- Kostenlose Fitnessgeräte für Gesundheit und Aktivität
- Breite Radwege

Für weitere Informationen: www.interreg-central.eu/projects/getcohesive/



Im Projekt wurden außerdem **politische Handlungsempfehlungen** für die Stadt Wien erarbeitet, die die politische Partizipation von obdach- und wohnungslosen Menschen fördern und ihre Perspektiven bei der Planung öffentlicher Räume berücksichtigen sollen:

Sichere und barrierefreie Teilhabemöglichkeiten

Politische Teilhabe muss allen offenstehen – auch obdach- und wohnungslosen Menschen. Dafür braucht es sichere Räume, speziell für FLINTA*-Personen, verständliche Sprache, analoge und digitale Angebote sowie geschulte Moderator*innen, die eine diskriminierungsfreie Beteiligung fördern.

Niederschwellige Bürger*innenbeteiligung

Einfache, modulare Formate und der Verzicht auf Hürden wie Wohnsitz oder Sprachkenntnisse erleichtern die Teilhabe obdach- und wohnungsloser Menschen. Aktivierende Moderation, visuelle Hilfsmittel, Peers und Dialoge zwischen verschiedenen Gruppen fördern Austausch und Beteiligung auf Augenhöhe.

Mehrsprachige Partizipation

Mehrsprachige Informationsmaterialien und Übersetzungsangebote fördern die Inklusion von obdach- und wohnungsloser Menschen. Initiator*innen von Beteiligungsprozessen sollen in interkultureller Kommunikation geschult werden. Digitale und analoge Veranstaltungen sollen mehrsprachig angeboten werden, um allen die Teilnahme zu ermöglichen.

Realistische Prozessplanung

Partizipation braucht Zeit, Vertrauen und flexible Formate. Langfristige Prozesse, persönliche Ansprache durch Peers und individuelle Unterstützung ermöglichen Teilhabe. Beobachtungen vor Ort helfen, Bedürfnisse auch ohne direkte Partizipation sichtbar zu machen.